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В серии публикаций М.М. Холода исследуются важные и при этом наиболее дискуссионные в 
современной науке проблемы истории державы Александра Великого, одной из крупнейших империй 
древнего мира.

Одна  из  проблем,  которая  активно  изучается  М.М.  Холодом,  это  –  отношения  греческих 
городов Малой Азии с  Александром и,  соответственно,  их формальное  и  фактическое  положение 
после освобождения македонянами от персидской власти. В рамках этой проблемы ученый исследует 
в своих недавних статьях ряд вопросов: действия македонского экспедиционного корпуса на западном 
побережье Малой Азии, во время которых были выработаны основные принципы, легшие в основу 
отношений  между  располагавшимися  там  греческими  городами  и  македонской  монархией  (The 
Macedonian Expeditionary Corps in Asia Minor (336-335  BC) //  Klio. 2018.  Vol. 100. № 2.  P. 407-446); 
политическую ситуацию, сложившуюся в тот период в Эфесе (К истории политической деятельности 
платоников в IV в. до н.э. // Индоевропейское языкознание и классическая филология. 2019. Т. 23, № 
2. С. 1087-1094); отношение Александра к земельным владениям представителей прежней персидской 
военно-политической элиты в Малой Азии (Achaemenid Grants of Cities and Lands to Greeks: The Case 
of Mentor and Memnon of Rhodes // Greek, Roman, and Byzantine Studies. 2018. Vol. 58. № 2. P. 177-197); 
судьбу при нем Ионийской лиги, крупнейшего регионального объединения малоазийских греков той 
поры (On the Ionian League in the Fourth Century BC // Studia Antiqua et Archaeologica. 2020. Vol. 26. № 
2.  Р.  199-211).  Кроме  того,  в  отдельной  статье  (в  соавторстве  с  О.Ю.  Климовым)  на  основании 
материала, относящегося к более поздним событиям, а именно восстанию Аристоника, М.М. Холод 
проводит  сравнение  положения  греческих  городов  Малой  Азии  в  правление  Александра  и  их  
положения  в  Пергамском  царстве  (Посвящение  Гераклу  воинов  из  Эпира  //  Вестник  Санкт-
Петербургского университета. Сер.: История. 2021. № 1 (66). С. 148–162).

Еще  одной  проблемой,  которая  разрабатывается  в  трудах  ученого,  является  система 
управления в империи Александра, главным образом на региональном уровне.  Несмотря на то что в 
изучении данной проблемы к настоящему моменту достигнуты определенные результаты, до сих пор 
еще остается немало вопросов в ее рамках, которые носят остро дискуссионный характер. Два как раз 
таких вопроса и оказываются в центре внимания в других статьях  М.М. Холода, написанных им в 
последние годы: финансовое управление Малой Азией при Александре (The Financial Administration of 
Asia Minor under Alexander the Great: An Interpretation of Two Passages from Arrian’s Anabasis // Ancient 
Historiography on War and Empire. Oxford:  Oxbou Press, 2017.  P. 136-148), а также административное 
устройство его сирийской сатрапии (The Administration of Syria under Alexander the Great // Klio. 2021. 
Vol. 103. № 2.  P. 505–537). Дополнением к этим работам выступает статья, в которой исследователь 
прослеживает судьбу так называемого синтаксиса,  одного из видов денежных выплат в правление 
Александра, в более поздних государственных образованиях эллинистической эпохи – Селевкидском 
и Пергамском царствах (On the Seleucid and Attalid syntaxis //  New Perspectives in Seleucid History, 
Archaeology and Numismatics. Berlin: De Gruyter, 2020. P. 94-107).

  Вместе  с  тем  в  своих  недавних  публикациях  М.М.  Холод  обращается  и  к  проблеме 
идеологической  составляющей  власти  Александра,  а  конкретно  к  вопросу  его  формальной 
титулатуры. В них ученый, использовав впервые в историографии весь имеющийся на сегодняшний 
день массив релевантных свидетельств источников,  показывает процесс изменений в официальном 
обозначении македонских монархов из рода Аргеадов, получивший окончательное завершение при 
Александре,  а  также  объясняет  причины  подобных  изменений  (On the Representation and Self-
representation of the Argead Rulers (before Alexander the Great):  The Title basileus //  Studia Antiqua et 
Archaeologica.  2019.  Vol.  25.  №  2.  С.  443-456;  On  the  Titulature  of  Alexander  the  Great:  The  Title 
basileus // The Legitimation of Conquest.  Monarchical Representation and the Art of Government in the 
Empire of Alexander the Great. Stuttgart: Steiner, 2020. P. 219-242).

Наконец, нужно отметить и еще одну работу М.М. Холода. Это написанная им сравнительно 
недавно  часть  статьи  (в  соавторстве  с  О.Ю.  Климовым,  О.В.  Кулишовой  и  А.Д.  Пантелеевым), 
посвященной  научному  творчеству  выдающегося  российского  антиковеда,  почетного  профессора 
СПбГУ Э.Д. Фролова.  Здесь М.М. Холод дает подробную оценку того вклада,  который внес Э.Д.  
Фролов  в  изучение  проблем  позднеклассического  и  раннеэллинистического  периодов,  включая  и 
вопросы, относящиеся к империи Александра, а вместе с тем представляет и современное состояние 
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их разработки (Выдающийся петербургский антиковед Эдуард Давидович Фролов // Вестник Санкт-
Петербургского университета. Сер.: История. 2018. № 4 (63). С. 1256-1276).

The series of publications by Maxim M. Kholod examine a number of important and at the same time 
highly controversial problems of the history of the empere of Alexander the Great, one of the largest empires 
of the Ancient world.

One of the problems that M.M. Kholod is actively studying is the relations between the Greek cities 
of Asia Minor and Alexander and, accordingly, their formal and actual position after they were liberated from 
Persian domination by the Macedonians. Within the framework of this problem,  the scolar investigates a  
number of issues in his recent articles: the actions of the Macedonian expeditionary corps on the western 
coast of Asia Minor, during which the main principles that formed the basis of relations between the Greek 
cities located there and the Macedonian monarchy were worked out (The Macedonian Expeditionary Corps in  
Asia Minor (336-335 BC) // Klio. 2018. Vol. 100. № 2. P. 407-446); the political situation that was formed in 
Ephesus  at  this  time  Эфесе (К истории политической деятельности платоников в IV  в.  до н.э.  // 
Индоевропейское языкознание и классическая филология. 2019. Т. 23, № 2. С. 1087-1094); Alexander's 
attitude towards the territorial holdings of representatives of the former Persian military and political elite in  
Asia  Minor  (Achaemenid  Grants  of  Cities  and  Lands  to  Greeks:  The  Case  of  Mentor  and Memnon  of 
Rhodes // Greek, Roman, and Byzantine Studies. 2018. Vol. 58. № 2. P. 177-197); the fate of the Ionian 
League, the then largest regional association of the Greeks of Asia Minor, under him (On the Ionian League 
in the Fourth Century BC // Studia Antiqua et Archaeologica. 2020. Vol. 26. № 2. Р. 199-211). Besides, in a 
separate article (co-authored with O.Y. Klimov), on the basis of material related to later events, namely the  
uprising of Aristonicus, M.M. Kholod compares the position of the Greek cities of Asia Minor during the  
reign  of  Alexander  and  their  position  in  the  Kingdom of  Pergamon  (Посвящение Гераклу воинов из 
Эпира // Вестник Санкт-Петербургского университета. Сер.: История. 2021. № 1 (66). С. 148–162). 

Another problem  that  is  studying  in  the  works  of  the  scholar  is  the  administrative  system  of  
Alexander’s empire, mainly at the regional level. Despite the fact that certain results have been achieved in  
the research of this problem to date, there are still many issues within its framework that are of an acutely  
debatable nature. Two such questions are the focus of attention in other articles by M.M. Kholod, written in 
recent years: the financial administration of Asia Minor under Alexander (The Financial Administration of 
Asia Minor under Alexander the Great: An Interpretation of Two Passages from Arrian’s Anabasis // Ancient 
Historiography on War and Empire. Oxford: Oxbou Press, 2017. P. 136-148) and the administrative system in 
his Syrian satrapy (The Administration of Syria under Alexander the Great // Klio. 2021. Vol. 103. № 2. P.  
505–537). An addition to these works is an article in which the researcher traces the fate of the so-called 
syntaxis, one of the types of money payments in the reign of Alexander, in the later states of the Hellenistic  
epoch, the Seleucid and Pergamon kingdoms (On the Seleucid and Attalid syntaxis //  New Perspectives in 
Seleucid History, Archaeology and Numismatics. Berlin: De Gruyter, 2020. P. 94-107).

In  turn,  in  his  recent  publications,  M.M.  Kholod  also  addresses  the  problem of  the  ideological 
component of Alexander’s power, namely the issue of his formal titulature. In them, the scholar, using for the  
first time the full set of relevant source evidence available to date, shows the process of changes in the official  
designation of the Macedonian monarchs from the Argead house, finally completed under Alexander, and 
also explains the reasons for such changes (On the Representation and Self-representation of the Argead 
Rulers (before Alexander the Great): The Title basileus // Studia Antiqua et Archaeologica. 2019. Vol. 25. № 
2. С. 443-456; On the Titulature of Alexander the Great: The Title basileus // The Legitimation of Conquest. 
Monarchical Representation and the Art of Government  in the Empire of Alexander the Great.  Stuttgart: 
Steiner, 2020. P. 219-242).

Lastly, one more publication by M.M. Kholod should be noted. This is a part of an article, written by 
him relatively recently (co-authored with O.Y. Klimov, O.V. Kuleshova, and A.D. Panteleev), dealing with  
the  scholarly work of  E.D.  Frolov,  the  outstanding Russian ancient  historian,  Honorary Professor  of  St.  
Petersburg State University.  Here, M.M. Kholod gives a detailed assessment of the contribution that E.D. 
Frolov made to the study of the problems of the Late Classical and Early Hellenistic periods, including issues 
related  to  the  empire  of  Alexander,  and  at  the  same  time  presents  the  current  state  of  their  research  
(Выдающийся петербургский антиковед Эдуард Давидович Фролов // Вестник Санкт-Петербургского 
университета. Сер.: История. 2018. № 4 (63). С. 1256-1276).
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